
 

 

Το Energy Savings Sprint της 
Τσεζένα: αξιοποίηση της 

εκστρατείας για την εξασφάλιση της 
συμμετοχής των πολιτών στη δράση 

για το κλίμα 
 

 
 
Από τη σειρά μας «Building on the Sprint»: Η ιταλική πόλη Τσεζένα 
αξιοποιεί την πρωτοβουλία Sprint για να ενισχύσει την ενημέρωση για το 
κλίμα και να εξασφαλίσει τη συμμετοχή των νέων στην πράσινη 
μετάβαση της πόλης.  
 

Στον απόηχο της ενεργειακής κρίσης που πυροδοτήθηκε από την εισβολή της 
Ρωσίας στην Ουκρανία, το Cities Energy Saving Sprint αναδύθηκε ως μια εκστρατεία 



 

 

καίριας σημασίας για την κινητοποίηση των πόλεων και την ενδυνάμωσή τους στις 
προσπάθειές τους να εφαρμόσουν έκτακτα μέτρα εξοικονόμησης ενέργειας. Η ιταλική 
πόλη Τσεζένα συμμετείχε ενεργά στο Sprint από την αρχή. Όχι μόνο ανταποκρίθηκε 
στην άμεση κρίση, αλλά αξιοποίησε επίσης την ευκαιρία να ενισχύσει το έργο της με 
τους πολίτες και να τους καταστήσει πρωταγωνιστές των δράσεων της πόλης για το 
κλίμα και την ενέργεια.   

Μιλήσαμε με τη Francesca Lucchi, Δημοτική Σύμβουλο Περιβάλλοντος της Τσεζένα, 
ώστε να μάθουμε περισσότερα για το πώς η πόλη ανέλαβε την ευθύνη της 
εκστρατείας Cities Energy Saving Sprint και πώς αυτή συνέβαλε στο μακροπρόθεσμο 
σχέδιο δράσης για την ενέργεια και το κλίμα.   

 
 
Από τα μέτρα που έλαβε η Τσεζένα στο πλαίσιο της 
εκστρατείας Energy Saving Sprint, ποια φαίνεται να 
είχαν τον μεγαλύτερο αντίκτυπο;  
 
Κατ’ αρχάς, η εκστρατεία ανέδειξε τη σημασία της μείωσης της κατανάλωσης 
φυσικού αερίου, ξεκινώντας από τα δημόσια κτίρια, αλλά μετέφερε αυτό το μήνυμα σε 
όλα τα επίπεδα, συμπεριλαμβάνοντας έτσι τα ιδιωτικά κτίρια και τα νοικοκυριά. Όλα 
αυτά έγιναν με στόχο τη μείωση των λογαριασμών (ξεκινήσαμε με ένα συγκυριακό 
θέμα), αλλά και τη βελτίωση της ποιότητας ζωής των πολιτών μας και την προστασία 
του περιβάλλοντος.   
 

Ποια αποτελέσματα μπορέσατε να παρατηρήσετε 
από το Energy Saving Sprint;  



 

 

 

Εν μέρει χάρη στο Sprint, έχουμε εγκαταστήσει νέα συστήματα σε πολλά δημόσια 
κτίρια: διαθέτουμε ένα έργο συντήρησης και ανακαίνισης που συνεχίζεται από έτος 
σε έτος και φέτος επαναλήφθηκε.  Παράλληλα, ξεκινήσαμε εκστρατείες ενημέρωσης. 
Όλα αυτά οδήγησαν στη μείωση της δημόσιας κατανάλωσης κατά 28% κατά τη 
διάρκεια της χειμερινής περιόδου. Και νομίζω ότι είναι ένα σημαντικό, πολύ 
συγκεκριμένο και απτό αποτέλεσμα για εμάς.   

Πώς εξασφαλίσατε τη συμμετοχή των πολιτών στο 
Energy Saving Sprint και τους πείσατε να 
αναλάβουν την ευθύνη του Sprint;  
 
Ξεκινήσαμε στα σχολεία. Πιστεύουμε ότι τα σχολεία είναι ένας σημαντικός κόμβος 
επικοινωνίας και συμπεριλάβαμε αρκετά από τα σχολεία της πόλης μας και πολλούς 
μαθητές. Ταυτόχρονα, ενεργοποιήσαμε εκστρατείες ενημέρωσης που θα μπορούσαν 
να είναι όλες περιεκτικές, επίσης με στόχο τη μεταφορά γνώσεων και δεξιοτήτων σε 
όλους για τη σωστή χρήση της ενέργειας. Το «Sportello per l'energia» (γραφείο 
ενέργειας), που δημιουργήθηκε από την Energie per la Città, έχει αυτήν τη λειτουργία 
για εμάς: τη δημιουργία δεξιοτήτων στον τομέα της βιώσιμης ενέργειας.   
 

Ποια ήταν η γενική αντίδραση στο Sprint από τους 
πολίτες και ιδίως από τους νέους και τους μαθητές;  
 
Λάβαμε θετική ανταπόκριση και είχαμε ενεργή συμμετοχή, ιδιαίτερα στη σχολική 
αίθουσα και μεταξύ των μαθητών. Έφτιαξαν βίντεο, αφίσες, εικόνες για την κλιματική 
αλλαγή και τη συνετή χρήση της ενέργειας. Νομίζω ότι αυτή είναι μια σημαντική 
πτυχή και ότι η συμμετοχή των νέων είναι ζωτικής σημασίας για τη δημιουργία ενός 
θετικού μηνύματος στην πόλη μας, καθώς και για την παροχή της σωστής γνώσης 
στους πολίτες του αύριο.   
 

Θα μπορούσατε να δώσετε συγκεκριμένα 
παραδείγματα ορισμένων από τα έργα που 
διοργανώθηκαν στα σχολεία στο πλαίσιο του Sprint 
που πιστεύετε ότι αξίζει να επισημανθούν;  
 
Οργανώσαμε σεμινάρια με τους μαθητές, αλλά κυρίως με τους εκπαιδευτικούς. 
Πιστεύω ότι αυτό θα δώσει συνέχεια στις εκστρατείες: η κατάρτιση και η ενημέρωση 
εκείνων που εκπαιδεύουν και της κοινότητας των εκπαιδευτικών στην πόλη μας. 



 

 

Είναι μια ένδειξη συνέχειας και συνέχισης των έργων. Παράλληλα, 
πραγματοποιήσαμε διάφορες δραστηριότητες, μεταξύ των οποίων και πρακτικές, για 
να δώσουμε στα παιδιά την ευκαιρία να πειραματιστούν και να σκεφτούν. Ξεκινήσαμε 
με απλά εργαστήρια, για παράδειγμα την κατασκευή χάρτινων σπιτιών, για να τους 
δώσουμε τη δυνατότητα να σκεφτούν για θέματα ενέργειας και κατανάλωσης 
ενέργειας στις ιδιωτικές κατοικίες.   

 
 

Τι συμβουλές θα δίνατε σε άλλες πόλεις για τους 
καλύτερους τρόπους ενημέρωσης/συμμετοχής των 
πολιτών σχετικά με την εξοικονόμηση ενέργειας;  
 
Νομίζω ότι ο ρόλος των πόλεων είναι καθοριστικός. Τα δίκτυα των πόλεων 
γεννιούνται με στόχο τη δημιουργία μιας συλλογικής ευαισθητοποίησης και οι πόλεις 
είναι πάντα σε θέση να σηκώσουν τα μανίκια και να ξεκινήσουν πρώτες, ώστε να 
προσπαθήσουν στη συνέχεια να εμπλέξουν άλλα επίπεδα τοπικών και ανώτερων 
αρχών. Η εγκάρσια επικοινωνία είναι σίγουρα μια βασική πτυχή, όπως και όλα όσα 
αφορούν τη συμμετοχή των πολιτών, από την παιχνιδοποίηση έως την γκρίνια – 
ήπιες ωθήσεις που παρακινούν τους ανθρώπους να καταναλώνουν λιγότερο και να 
συμμετέχουν σε ενεργές πολιτικές, λαμβάνοντας επίσης υπόψη τον οικονομικό 
αντίκτυπο που έχουν αυτές οι πολιτικές βιωσιμότητας, οι οποίες δεν συνδέονται μόνο 
με τον περιβαλλοντικό αντίκτυπο, αλλά μπορούν επίσης να βελτιώσουν την ποιότητα 
ζωής των πολιτών. Νομίζω ότι αυτός είναι ένας άλλος σημαντικός ελκυστικός 
παράγοντας.   
 



 

 

Τι μάθατε από το Energy Saving Sprint;  
 
Σίγουρα ήταν μια στιγμή συλλογικού προβληματισμού που μας ωθεί να 
κατανοήσουμε πόσο σημαντικό είναι να προχωρήσουμε προς αυτήν την κατεύθυνση: 
να μειώσουμε την κατανάλωση ενέργειας. Πιστεύω ότι κάθε πόλη πρέπει να έχει ως 
μελλοντικό στόχο να προσπαθεί να είναι αυτάρκης, υποστηριζόμενη από εθνικές και 
ευρωπαϊκές πολιτικές υψηλού επιπέδου. Νομίζω ότι το Sprint μάς πρόσφερε μια 
καλή ευκαιρία να ξεκινήσουμε σε αυτό το μονοπάτι και να αναλογιστούμε πόσο 
σκόπιμο και απαραίτητο είναι για εμάς να συνεχίσουμε να κινούμαστε προς αυτήν 
την κατεύθυνση.   
 

Ποια μέτρα του Sprint σκοπεύετε να διατηρήσετε για 
τον επόμενο χειμώνα; Τι θα θέλατε να ενσωματωθεί 
στη μακροπρόθεσμη στρατηγική για την 
αντιμετώπιση της κλιματικής αλλαγής;  
 
Τον επόμενο χειμώνα, θα συνεχίσουμε να εργαζόμαστε επισταμένα για την αλλαγή 
συμπεριφοράς, ξεκινώντας από τα δημόσια κτίρια. Φέτος ήταν ίσως η πρώτη χρονιά 
κατά την οποία δουλέψαμε πραγματικά επάνω στη συμπεριφορά: στην παροχή 
κατευθύνσεων για τον τρόπο συντήρησης των συστημάτων, ρύθμισης των 
θερμοκρασιών... Θα συνεχίσουμε σε αυτήν την πορεία, διότι είναι το μόνο μέτρο που, 
παράλληλα με την αναβάθμιση των συστημάτων, οδηγεί όντως σε βελτίωση της 
κατανάλωσης. Και πιστεύω ότι αυτό πρέπει να αποτελεί μέρος των ενεργών 
πολιτικών μας σφαιρικά, καθιστώντας σαφές ότι αυτό που γίνεται στον δημόσιο 
τομέα μπορεί να γίνει και στον ιδιωτικό τομέα, καθώς και στις εταιρείες.   
 

Πώς συνδέεται το έργο που επιτελέσατε στα 
σχολεία κατά τη διάρκεια του Sprint με την ευρύτερη 
στρατηγική σας για τη συμμετοχή των πολιτών σε 
ζητήματα που αφορούν το κλίμα;  
 
Είμαστε μέρος του Συμφώνου των Δημάρχων εδώ και αρκετό καιρό: έχουμε συντάξει 
ένα ΣΔΒΕΚ και έχουμε τον φιλόδοξο στόχο να μειώσουμε την κατανάλωση κατά 
30% από σήμερα έως τα επόμενα χρόνια. Πιστεύω ότι αυτό είναι άλλο ένα 
θεμελιώδες στοιχείο για την επίτευξη μακροπρόθεσμων στόχων: να έχουμε ως 
αφετηρία τους νέους, τα παιδιά, τα σχολεία ... και να μην ξεχνάμε ότι έτσι εμπλέκουμε 
όλο και περισσότερες οικογένειες. Λιθαράκι με λιθαράκι, είμαστε πάντα εμείς, οι 
πολίτες, που μετακινούμενοι, παράγοντας ενέργεια, ζώντας στα σπίτια μας, 



 

 

δουλεύοντας κ.λπ., παράγουμε σημαντική ποσότητα CO2 σε μια πόλη. Βήμα-βήμα, 
πρέπει να επιτύχουμε φιλόδοξους στόχους που έχουν ως αποτέλεσμα να καταστεί 
βιώσιμη η κοινωνία στο σύνολό της.   
 
 

 
 
Building on the Sprint: Η Ευρώπη άντεξε τον περασμένο χειμώνα, αλλά η 
ενεργειακή κρίση παραμένει. Ταυτόχρονα, οι κλιμακούμενοι κίνδυνοι που συνδέονται 
με την κλιματική κρίση, όπως τα κύματα καύσωνα, οι ξηρασίες και οι πλημμύρες, 
ασκούν αυξανόμενη πίεση στους οργανισμούς τοπικής αυτοδιοίκησης σε ολόκληρη 
την ήπειρο. Το Cities Energy Saving Sprint που διεξήχθη τον περασμένο χειμώνα 
κατέδειξε την άρρηκτη σχέση μεταξύ των δύο κρίσεων και την αναγκαιότητα της 
ταυτόχρονης καταπολέμησής τους με κοινές λύσεις. Οι πόλεις, που βρίσκονται στην 
πρώτη γραμμή αυτών των προκλήσεων, έχουν αναδειχθεί ως πρωτοπόροι στην 
υιοθέτηση τέτοιων μέτρων. Εμπνευστείτε από τις ιστορίες επιτυχίας του Sprint για να 
συνεχίσετε να εξοικονομείτε ενέργεια στην πόλη σας, να προετοιμαστείτε για τον 
επερχόμενο χειμώνα και να επιταχύνετε την πρόοδο προς την κλιματική 
ουδετερότητα. 
 
 


